
Суфікс. Суфікси, які надають словам 
емоційного забарвлення та виразності 

УРОК №12



Надлишковий, сказати, примазати, 

протитанковий, міжміський, прочитати, 

записати, передосінній, співучасник, 

прабабуся

ПЕРЕВІР ДОМАШНЄ ЗАВДАННЯ



Суфікс – значуща частина слова, 
що стоїть після кореня та служить для творення 

нових слів і нових форм.

У слові може бути два й більше суфіксів.



Суфікси для утворення слів тієї чи тієї частини 
мови

ІМЕННИКОВІ 

СУФІКСИ

-АР (-ЯР), 

-ИЦ, -ИСТ, 

-ІСТ, -ТЕЛЬ, 

-К

БДЖОЛ-ЯР, 

ШАХ-ІСТ

ПРИКМЕТНИКОВІ 

СУФІКСИ

-Н, -ИВ, -СЬК, 

-ЕНЬК

ОСІН-Н-ІЙ, 

МОР-СЬК-ИЙ

ДІЄСЛІВНІ 

СУФІКСИ

-И, -А, -ВА, 

-УВА, -ТИ

ПИС-А-ТИ,

ЗИМ-УВА-ТИ



Доповніть кожний рядок слів своїм
прикладом. Запишіть дібрані слова, 

позначте в них указані суфікси

СУФІКСИ ПРИКЛАДИ

-ЕНЬК- ДРІБНЕНЬКИЙ

-СЬК- ВОЛИНСЬКИЙ

-ОВ- ЛИПОВИЙ

-Н- ДЕННИЙ

-К- КВІТКА

-ІСТЬ- ЩИРІСТЬ

-ОК- СТРУМОК



Окремі суфікси можуть надавати словам емоційного 
забарвлення

-ЕН-, -АТК- ЗДРІБНІЛІСТЬ, 

ПЕСТЛИВІСТЬ, 

НІЖНІСТЬ

КАЧЕНЯ, 

ВЕДМЕЖАТКО

-ЕЦЬ-, -Ц- КОМІРЕЦЬ, 

ДЕРЕВЦЕ

-ОК-, -К- СИНОК, РИБКА

-ИК-, -ИНК-, -ИЦ- КОНИК, 

ХАТИНКА, 

СЕСТРИЦЯ

-ОЧОК-, -ЕЧОК-, -

ИЧК-, -ЕЧК-, -

ОНЬК-, -ЕНЬК-, -

ЕСЕНЬК-

ГАЙОЧОК, 

СЕСТРИЧКА, 

ГОЛІВОНЬКА, 

РУЧЕНЬКА, 

ТОНЕСЕНЬКИЙ



Окремі суфікси можуть надавати словам емоційного 
забарвлення

-ИЩ-, -ИСЬК-, -

ЮР-, -ЮГ-, -АК-

ЗНЕВАГУ,

ЗБІЛЬШЕНІСТЬ, 

ЗГРУБІЛІСТЬ

ВІТРИЩЕ, 

ХЛОПЧИСЬКО, 

СОБАЦЮРА, 

ВОЛОЦЮГА

ПИСАКА

-СТВ-

-ІСТЬ-

ВІДТІНОК 

КНИЖНОСТІ

ТОВАРИСТВО,

ВІДДАНІСТЬ



Вибірковий диктант

Випишіть лише ті слова, які відповідають схемі: 

корінь, суфікс, закінчення

Лісок, тиша, зламав, лось, нічний, швидкий, 

журнал, теля, пароплав, радість, якір, вдень, 

переспав, прочитала, чужина, мороз, глухий, 

вийти, збери, сани.



Лісок, нічний, швидкий, радість, чужина

ПЕРЕВІР



Хто швидше?

Схеми: 

1) корінь + суфікс + нульове закінчення; 

2) префікс + корінь + суфікс + закінчення; 

3) префікс + корінь +  суфікс + нульове закінчення;             

4) корінь + суфікс + закінчення; 

5) префікс + корінь + закінчення; 

6) префікс + корінь + суфікс; 

7) корінь + закінчення.

Подані слова розставте в тому порядку, як 

розташовані їхні схеми.

Книга, обкладинка, дитина, розмова, предобре, 

дзвоник, заметіль.



Дзвоник, обкладинка, заметіль, дитина, розмова, 

предобре, книга

ПЕРЕВІР



Заповніть таблицю

+ - ?

Запиши факти, 

що викликали в 

тебе  позитивні

емоції та 

зацікавили. 

Запиши те, що

залишилося

незрозумілим.

Напиши про те, 

що зацікавило, 

але потребує

доопрацювання.



Вивчити теоретичний матеріал за підручником     
(с. 67-71); виконати вправа 149 (варіант на вибір).

Домашнє завдання


